
ACTA DE LA SESSIÓ DEL  PLE ORDINARI  DE  L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA DE 
DATA 11 DE JULIOL DE 2024.

Lloc de la reunió: Bunyola

Data: 11 de juliol de 2024

Hora de començament: 19:00 hores

Hora d’acabament: 21:00 hores

President: Juan Antonio Riera Llabrés

Membres presents: Joan Tomas Baos Estrany
Maria Antonia Serralta Cunill
Maria Inmaculada Payeras Balle
Miquel Ballester Ferrer
Gabriel Ripoll Martí
Maria de les Mercès Bujosa Estarellas
Maria del Mar Pujol Moragues
Miquel Palou Quetglas
Francisca Orell Salom
Maria José Verdú Torres

Membres absents: Maria Victoria Muñoz Duran
Joan Luna Mateu

Secretari: Antoni Tomàs Gelabert

Interventora: Maria del Mar Gual Bigas

Caràcter de la sessió: Ordinària

Convocatòria: Primera

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la 
sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia.

A) PART RESOLUTIVA.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE, DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE DIA 9 DE MAIG 
DE 2024. 

Queda aprovada l’acta del Ple ordinari de data 9 de maig de 2024.

2. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE, DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE DIA 15 
DE MAIG DE 2024.

Queda aprovada l’acta del ple extraordinari de dia 15 de maig de 2024.

3. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE, DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT 
DE DIA 29 DE MAIG DE 2024. C
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Queda aprovada l’acta del ple extraordinari i urgent de dia 29 de maig de 2024.

4. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE, SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE DIA 18 DE JUNY 
DE 2024.

Queda aprovada l’acta del ple extraordinari de dia 18 de juny de 2024.

5. EXPEDIENT 2279/2024. RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Aquest  Ajuntament  ha  tramitat  les  despeses  incloses  a  la  Provisió  de 
regidoria  delegada  de  data  20  de  juny  de  2024,  amb  un  import  total  de 
35.449,14  euros,  sense  que  hagin  estat  objecte  de  fiscalització  limitada 
prèvia, i sense que s’hagi tramitat el corresponent expedient d’acord amb la 
legislació vigent en matèria contractual.

Considerant que els actes podrien ser nuls de ple dret, procedeix reconèixer la 
despesa efectivament realitzada com a indemnització per evitar l’enriquiment 
injust de l’administració.

Considerant  que  les  despeses  que  es  recullen  en  aquest  expedient  s’han 
realitzat amb omissió de la funció interventora, d’acord amb el que estableix 
l’article 28 del RD 424/2017.

Vist els informes d’omissió de la funció interventora emesos per l'òrgan de 
control  intern local  en data 09/05/24, 19/06/24 i  20/06/24, en els quals es 
conclou que:

“Es  detecten  infraccions  de  l'ordenament  jurídic,  a  més de  la  pròpia 
omissió, que qualifiquen, a priori, l’acte com a nul, amb opinió favorable 
al reconeixement d’obligacions.

De  la  documentació  existent  a  l’expedient  es  pot  constatar  que  les 
prestacions  han  estat  realitzades,  que  els  imports  facturats  estan 
ajustats  al  mercat  i  que,  com a conseqüència  de  la  possible  nul·litat 
d’aquests actes i, amb la finalitat d’evitar l’enriquiment injust, finalment, 
s’hauria de reconèixer l’obligació de la despesa que es proposa, en no 
ser presumible que l’import de l’esmentada indemnització sigui inferior a 
l’import que es reclama.

Per aquest  motiu,  en donar-se  les circumstàncies  previstes a l’article 
28.2 del RCIL, es considera procedent l’adopció d’una resolució per part 
de Batlia, subjecta a intervenció prèvia, amb la finalitat de convalidar 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  aprovar  la  continuïtat  del 
procediment i, si s’escau, per raons d’economia processal, reconèixer les 
obligacions  detallades  a  l’expedient  mitjançant  el  reconeixement 
extrajudicial de crèdit.”

Atès  l’informe  d’intervenció  sobre  la  procedència  d’aquest  reconeixement 
extrajudicial de crèdits, de data 28 de juny de 2024.

I  atès  el  Decret  de  Batlia,  de  data  28  de  juny  de  2024,  on  es  convalida 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  es  declara  la  inexistència  jurídica  del C
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contracte i s’aprova la continuïtat del procediment de reconeixement de les 
obligacions mitjançant l’aprovació d’un reconeixement extrajudicial de crèdit 
(REC).

L’aprovació del REC en cap cas esmena els defectes de l’expedient. La seva 
finalitat és únicament la imputació en el pressupost corrent de les obligacions 
derivades de despeses compromeses indegudament, sense perjudici de que 
s’hagin  d’exigir  les  responsabilitats  corresponents  per  haver-se  realitzat 
despeses sense consignació pressupostària i/o sense cobertura contractual.

De  conformitat  amb  el  que  es  disposa  en  l'article  60.2  del  Reial  decret 
500/1990, de 20 d'abril, es proposa al Ple l’adopció del següent

ACORD

Primer. Aprovar  el  reconeixement  extrajudicial  del  crèdits,  procedint  a 
autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, per raons d’economia processal, 
de les següents factures:

Data 
factura

Aplicació 
pressupostària

PROVEÏDOR CONCEPTE Import

29/04/24
9200.22799 GABINET MATEU SL

Serveis  professionals 
d’assessoria  i  defensa  jurídica 
laboral, abril 2024

782,46

03/04/24
1510.22706

ESTUDI URBENIA SL
Assessorament  i  elaboració 
d’informes d’activitats  mes de 
març 2024

726,00

30/04/24

9200.22700 BME  ADROVER  E  HIJOS 
SL

Servei  de  neteja  edificis 
públics, abril 2024

13.606,77

14/05/24
1510.22706

ESTUDI URBENIA SL
Assessorament  i  elaboració 
d’informes  d’activitats  mes 
d’abril 2024

580,80

30/04/24

3321.22799 LÚDIC  SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei  de  gestió  biblioteca 
municipal, abril 2024

1.603,02

31/05/24

3321.22799 LÚDIC  SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei  de  gestió  biblioteca 
municipal, maig 2024

1.603,02

04/06/24
1510.22706

ESTUDI URBENIA SL
Assessorament  i  elaboració 
d’informes d’activitats  mes de 
maig 2024

617,10

31/05/24

9200.22700 BME  ADROVER  E  HIJOS 
SL

Servei  de  neteja  edificis 
públics, maig 2024

13.606,77

06/11/23
1510.22706

ESTUDI URBENIA SL
Assessorament  i  elaboració 
d’informes  d’activitats  mes 
d’octubre 2023

871,20

04/12/23
1510.22706 ESTUDI URBENIA SL

Assessorament  i  elaboració 
d’informes d’activitats  mes de 
novembre 2023

1.452,00

35.449,14 C
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Segon.  Aplicar,  amb càrrec  al  Pressupost  prorrogat  de l'exercici  2023,  els 
crèdits  corresponents,  amb  càrrec  a  les  aplicacions  pressupostàries 
especificades a l’apartat anterior.»

La sra. Verdú de VOX diu que és un tema recurrent a cada plenari. Aquesta vegada s’ha 
aplicat  al  pressupost  2023,  però  ho  passaran  a  2024.  Entén que s’han de pagar  les 
factures però vol que quedi constància sobre el fet que a cada plenari hi ha factures de 
feines sense contracte. 

La sra. Bujosa d’EOB diu que varen acordar el compromís de no dir res, però que ells 
varen rebre molt per aquest tema. Benvinguts a la realitat.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que la sra. Verdú té raó, però aquestes factures són de 
serveis que ja estaven caducats o pendents de caducar. Les mans són les que són. A 
veure si abans de finals d’any queda solventat amb l’augment de tècnics.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada, amb el següent resultat:

Vots a favor 6: PP i SOMavi-El Pi
Abstencions 5:  EOB, PSIB-PSOE i VOX.

6. EXPEDIENT 650/2024. CONTRACTACIONS.

El batle retira aquest punt de l’ordre del dia.

La sra. Pujol d’EOB demana el motiu.

La sra. Serralta del PP diu que un dels motius és perquè hi ha hagut una impugnació dels 
pressuposts i no ho iniciaran ara, sense tenir crèdit per fer-ho. Estan pendents de la TAG, 
no saben el termini.  

7. EXPEDIENT 2311/2024. GRUPS POLÍTICS SOL·LICITUD NUL·LITAT ACORD PLE.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 2311/2024
Procediment: Sol·licitud nul·litat acord modificació contracte exp. 2875/2022

PROPOSTA D’ACORD DE PLE DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA

Vista la sol·licitud presentada pels regidors del grup municipal EOB, en data 
09 d’abril de 2024 (2024-E-RE-779), demanant l’anul·lació de l’acord pres en 
la  sessió  de  data  15  de  febrer  de  2024,  pel  qual  es  va  aprovar  la  2a 
modificació  del  contracte  d’obres  del  projecte  per  l’adequació  parcial  de 
l’edifici de Ca’n Gual, per considerar-ho nul de ple Dret a tenor de l'article 47.1 
de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques (LPACAP).

I  vist  l’Informe  de  Secretaria,  de  data  02  de  juliol  de  2024,  que  obra  a 
l’expedient.

Per tot l’anterior, per part del Batle es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció 
del següent:
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ACORD

PRIMER. En  base  a  les  conclusions  recollides  a  l’informe  de  Secretaria, 
desestimar la sol·licitud formulada pels regidors del grup municipal EOB, en 
data  09 d’abril  de  2024 (2024-E-RE-779),  inadmetent  a  tràmit  la  mateixa, 
sense  necessitat  d’obtindre  el  dictamen  del  Consell  Consultiu,  per  manca 
manifesta de fonament.

SEGON. Notificar als interessats el present acord pel seu coneixement i als 
efectes pertinents.»

La sra. Verdú de VOX diu que en base a l’informe de secretaria votarà a favor.

La  sra.  Bujosa  d’EOB  diu  que  una  vegada  estudiada  la  documentació,  que  no  dona 
resposta, en part, a la seva petició, demanen que quedi sobre la taula aquest punt i el 
següent.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que les explicacions ja se li varen donar en el plenari 
on es va dur aquest tema i era perquè no hi havia la liquidació feta. El darrer que faria 
seria dubtar del secretari.

El sr. Baos del PP diu que fan menció a l’article 206 de la llei de contractes i, en canvi, 
l’article anterior, el 205.2, és molt clar i es compleixen els requisits del mateix.

La sra. Bujosa diu que és cert que en el plenari ja digueren que no els pareixia bé. Això no 
vol dir que els funcionaris no facin una bona feina, sinó que ha de plantejar els dubtes  
que consideri adients. 

El sr. Ballester diu que no duen cap expedient per aprovar que no estigui conforme per 
part de secretaria i d’intervenció.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada, amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP, SOMavi-El Pi  i VOX
Vots en contra 4:  EOB i PSIB-PSOE.

8. EXPEDIENT 2875/2022. CONTRACTACIONS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 2875/2022
Procediment: Contracte obres Ca’n Gual

PROPOSTA D’ACORD DE PLE DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA

Vista la sol·licitud presentada pels regidors del grup municipal EOB, en data 
09 d’abril de 2024 (2024-E-RE-779), demanant l’anul·lació de l’acord pres en 
la  sessió  de  data  15  de  febrer  de  2024,  pel  qual  es  va  aprovar  la  2a 
modificació  del  contracte  d’obres  del  projecte  per  l’adequació  parcial  de 
l’edifici de Ca’n Gual, per considerar-ho nul de ple Dret a tenor de l'article 47.1 
de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques (LPACAP).

Vist  l’Informe  de  Secretaria,  de  data  02  de  juliol  de  2024,  que  obra  a 
l’expedient i que conclou que l'absència de l'informe de fiscalització prèvia del C
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modificat del contracte d'obres no constitueix un supòsit de nul·litat de ple 
Dret dels citats en l'article 47 de la LPACAP, sinó d'anul·labilitat de l'article 48 
de  la  citada  norma  de  caràcter  legal,  per  la  qual  cosa  és  susceptible  de 
convalidar-se conforme a l'article 52 de la Llei.

I  vist  l’Informe  de  fiscalització  d’Intervenció  núm.  93/2024,  de  data 
17/04/2024, que obra a l’expedient.

Per tot l’anterior, per part del Batle es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció 
del següent:

ACORD

PRIMER. Convalidar, de conformitat en l’establert a l’article 52 de la LPAC, 
l’acord pres en la sessió de Ple de data 15 de febrer de 2024, pel qual es va 
aprovar la 2a modificació del contracte d’obres del projecte per l’adequació 
parcial de l’edifici de Ca’n Gual, vist el contingut de l’Informe de fiscalització 
d’Intervenció núm. 93/2024, de data 17/04/2024.

SEGON. Notificar als interessats el present acord pel seu coneixement i als 
efectes pertinents.»

La sra. Bujosa d’EOB diu que en aquest punt se’ls dóna una sortida però no s’aplica. S’ha 
tramitat com una factura normal.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP, SOMavi-El Pi i VOX
Vots en contra 4:  EOB i PSIB-PSOE.

9.   EXPEDIENT  2345/2024.  MODIFICACIÓ  REGLAMENT  DE  FUNCIONAMENT  DE 
L’ESCOLETA MUNICIPAL DE CA SES MONGES. 

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta que literalment diu:

«Expedient núm.: 2345/2024
Procediment: Aprovació Modificació del Reglament de funcionament de l’escoleta municipal de Ca 
Ses Monges.

PROPOSTA  D’APROVACIÓ  DE  LA  MODIFICACIÓ  DEL  REGLAMENT DE 
FUNCIONAMENT DE L’ESCOLETA MUNICIPAL DE CA SES MONGES.

Considerant-se del màxim interès l'aprovació de la Modificació del Reglament 
de funcionament de l’escoleta municipal de Ca Ses Monges, completant el que 
es disposa en les Lleis i Reglaments vigents.

Vist  el  document  de  la  Modificació  del  Reglament  de  funcionament  de 
l’escoleta municipal de Ca Ses Monges que obra a l’expedient.

Vist l’Informe de Secretaria sobre la Legislació aplicable i  el procediment a 
seguir en relació amb l’aprovació de dit Reglament, emès en data 2 de juliol 
de 2024.

I vista l’Acta de la Mesa General de Negociació, reunida en sessió ordinària en 
data 1 de juliol de 2024, on queda palès la negociació realitzada i el resultat 
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consensuat del text proposat, que es sotmet al present Acord.

Per  tot  l’anterior,  per  part  d’aquesta  Regidoria  es  proposa  al  Ple  de 
l’Ajuntament l’adopció del següent:

ACORD

PRIMER. Aprovar  inicialment  el  text  consensuat  per  la  Mesa  General  de 
Negociació de data 1 de juliol de 2024, que recull la Modificació del Reglament 
de  funcionament  de  l’escoleta  municipal  de  Ca  Ses  Monges  que  obra  a 
l’expedient.

SEGON. Sotmetre  aquest  text  a  informació  pública  i  audiència  dels 
interessats,  amb  publicació  en  el  Butlletí  Oficial  de  la  Província  i  tauler 
d'anuncis  de  l'Ajuntament,  pel  termini  de  trenta  (30)  dies  perquè  puguin 
presentar reclamacions o suggeriments, que seran resoltes per la Corporació.
Simultàniament,  es  publicarà  al  portal  web  de  l'Ajuntament 
[https://www.ajbunyola.net].

TERCER. De  no  presentar-se  reclamacions  o  suggeriments  en  l'esmentat 
termini,  es  considerarà  aprovat  definitivament  sense  necessitat  d'acord 
exprés pel Ple i l'Acord d'aprovació definitiva tàcita del Reglament, amb el text 
íntegre d'aquest,  es publicarà per al  seu general  coneixement en el  tauler 
d'anuncis de l'Ajuntament i en el Butlletí Oficial de la Província. Així mateix, 
estarà a la disposició dels interessats a la seu electrònica d'aquest Ajuntament 
[http://bunyola.sedelectronica.es]»

La sra. Bujosa d’EOB demana si els canvis proposats es refereixen als horaris.

La sra. Serralta del PP diu que sí. Fins ara feien de 7:30 hores fins a les 16:30 hores i ara 
faran els mateixos horaris que la resta de personal de l’ajuntament. L’escoleta es tancarà 
a  les  15:30  hores.  L’horari  de  gratuïtat  serà  de  8:30  hores  fins  a  les  12:30  hores. 
L’escoleta matinera serà de 7:30 hores a 8:30 hores. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 9: PP, SOMavi-El Pi, PSIB-PSOE i VOX 
Abstencions 2: EOB.

10.  EXPEDIENT  2341/2024.  APROVACIÓ  REGLAMENT  PER  A  LA  PREVENCIÓ  I 
ACTUACIÓ EN CASOS D’ASSETJAMENT LABORAL I MORAL DE L’AJUNTAMENT DE 
BUNYOLA.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta que literalment diu:

«Expedient núm.: 2341/2024
Procediment: Aprovació Reglament per a la prevenció i actuació en casos d’assetjament laboral 
i moral de l’Ajuntament de Bunyola

PROPOSTA  D’APROVACIÓ  INICIAL  DEL  REGLAMENT  PER  A  LA 
PREVENCIÓ I ACTUACIÓ EN CASOS D’ASSETJAMENT LABORAL I MORAL 
DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA.

Considerant-se del màxim interès l'aprovació del Reglament per a la prevenció 
i actuació en casos d’assetjament laboral i moral de l’Ajuntament de Bunyola, 
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completant el que es disposa en les Lleis i Reglaments vigents.

Vist  el  document  del  Reglament  per  a  la  prevenció  i  actuació  en  casos 
d’assetjament  laboral  i  moral  de  l’Ajuntament  de  Bunyola,  que  obra  a 
l’expedient.

Vist l’Informe de Secretaria sobre la Legislació aplicable i  el procediment a 
seguir en relació amb l’aprovació de dit Reglament, emès en data 2 de juliol 
de 2024.

I vista l’Acta de la Mesa General de Negociació, reunida en sessió ordinària en 
data 1 de juliol de 2024, on queda palès la negociació realitzada i el resultat 
consensuat del text proposat, que es sotmet al present Acord.

Per  tot  l’anterior,  per  part  d’aquesta  Regidoria  es  proposa  al  Ple  de 
l’Ajuntament l’adopció del següent:

ACORD

PRIMER. Aprovar  inicialment  el  text  consensuat  per  la  Mesa  General  de 
Negociació de data 1 de juliol  de 2024, que recull  del  Reglament per a la 
prevenció i actuació en casos d’assetjament laboral i moral de l’Ajuntament de 
Bunyola que obra a l’expedient.

SEGON. Sotmetre  aquest  text  a  informació  pública  i  audiència  dels 
interessats,  amb  publicació  en  el  Butlletí  Oficial  de  la  Província  i  tauler 
d'anuncis  de  l'Ajuntament,  pel  termini  de  trenta  (30)  dies  perquè  puguin 
presentar reclamacions o suggeriments, que seran resoltes per la Corporació.
Simultàniament,  es  publicarà  al  portal  web  de  l'Ajuntament 
[https://www.ajbunyola.net].

TERCER. De  no  presentar-se  reclamacions  o  suggeriments  en  l'esmentat 
termini,  es  considerarà  aprovat  definitivament  sense  necessitat  d'acord 
exprés pel Ple i l'Acord d'aprovació definitiva tàcita del Reglament, amb el text 
íntegre d'aquest,  es publicarà per al  seu general  coneixement en el  tauler 
d'anuncis de l'Ajuntament i en el Butlletí Oficial de la Província. Així mateix, 
estarà a la disposició dels interessats a la seu electrònica d'aquest Ajuntament 
[http://bunyola.sedelectronica.es]»

La sra. Verdú de VOX diu que després de llegir el text, que no discrimina, el seu vot serà 
favorable.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat.

11.  EXPEDIENT  2340/2024  –  APROVACIÓ  PROTOCOL  D’ASSETJAMENT  SEXUAL 
PER RAÓ DE SEXE DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta que literalment diu:

«Expedient núm.: 2340/2024
Procediment: Aprovació Protocol d’assetjament sexual per raó de sexe.

PROPOSTA  D’APROVACIÓ  INICIAL  DEL  PROTOCOL  D’ASSETJAMENT 
SEXUAL PER RAÓ DE SEXE DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA.

Considerant-se  del  màxim  interès  l'aprovació  del  Protocol  d’Assetjament C
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Sexual  per raó de sexe de l’Ajuntament  de Bunyola,  completant  el  que es 
disposa en les Lleis i Reglaments vigents.

Vist  el  document  de  Protocol  d’Assetjament  Sexual  per  raó  de  sexe  de 
l’Ajuntament de Bunyola, que obra a l’expedient.

Vist l’Informe de Secretaria sobre la Legislació aplicable i  el procediment a 
seguir en relació amb l’aprovació de dit Reglament, emès en data 2 de juliol 
de 2024.

I vista l’Acta de la Mesa General de Negociació, reunida en sessió ordinària en 
data 1 de juliol de 2024, on queda palès la negociació realitzada i el resultat 
consensuat del text proposat, que es sotmet al present Acord.

Per  tot  l’anterior,  per  part  d’aquesta  Regidoria  es  proposa  al  Ple  de 
l’Ajuntament l’adopció del següent:

ACORD

PRIMER. Aprovar  inicialment  el  text  consensuat  per  la  Mesa  General  de 
Negociació de data 1 de juliol de 2024, que recull el Protocol d’assetjament 
sexual per raó de sexe de l’Ajuntament de Bunyola que obra a l’expedient.

SEGON. Sotmetre  aquest  text  a  informació  pública  i  audiència  dels 
interessats,  amb  publicació  en  el  Butlletí  Oficial  de  la  Província  i  tauler 
d'anuncis  de  l'Ajuntament,  pel  termini  de  trenta  (30)  dies  perquè  puguin 
presentar reclamacions o suggeriments, que seran resoltes per la Corporació.
Simultàniament,  es  publicarà  al  portal  web  de  l'Ajuntament 
[https://www.ajbunyola.net].

TERCER. De  no  presentar-se  reclamacions  o  suggeriments  en  l'esmentat 
termini,  es  considerarà  aprovat  definitivament  sense  necessitat  d'acord 
exprés pel Ple i l'Acord d'aprovació definitiva tàcita del Reglament, amb el text 
íntegre d'aquest,  es publicarà per al  seu general  coneixement en el  tauler 
d'anuncis de l'Ajuntament i en el Butlletí Oficial de la Província. Així mateix, 
estarà a la disposició dels interessats a la seu electrònica d'aquest Ajuntament 
[http://bunyola.sedelectronica.es].»

La sra. Verdú de VOX diu que en aquest cas s’abstendrà a l’espera de presentar les seves 
aportacions.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 10: PP, SOMavi-El Pi, PSIB-PSOE i EOB 
Abstencions 1: VOX.

12. EXPEDIENT 2379/2024. GRUPS POLÍTICS – MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL VOX 
RELATIVA A LA REGULACIÓ DE L’APARCAMENT I LA CIRCULACIÓ DE VEHICLES EN 
EL CARRER GARDÈNIES DE PALMANYOLA EN HORARI ESCOLAR.

Per part de la sra. Verdú de VOX es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Un cop analitzat físicament i visualment durant diversos dies, es detecta la C
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perillositat, l'escassetat de control i el baix control del trànsit, amb alumnes a 
peu, amb bicicleta i monopatins, tutors a peu acompanyant els seus fills al 
centre,  pares acompanyant  els  seus fills  amb cotxe fins a la pròpia  porta, 
sense cap senyalització ni normativa clara i afegint si és possible que són les 
primeres hores de matí,  en la qual, la gran majoria va amb certes presses 
baixant els nivells de supervisió i control del trànsit rodat.

Cal reconèixer gratament la tasca de les senyoretes que estan a la mateixa 
porta del centre donant la benvinguda a tots els estudiants que acudeixen al 
començament de la jornada escolar i  que sense cap dubte exerceixen una 
tasca exemplar.

Per tot això proposem la proposta següent:

PROPOSTA D'ACORD

1.-  Sol·licitar  a l'autoritat  competent  del  trànsit  al  municipi,  que analitzi  la 
situació segons la resolució de la consellera d'Hisenda i Administració Pública 
de  15 de febrer  de  2019 a  proposta  del  director  general  d'Emergències  i 
Interior al Programa d'Educació Vial de les Illes Balears i al seu manual de 
implantació als municipis de les Illes Balears, en la qual exposa i recomana 
entre  els  seus  apartats  fomentar  l’educació  vial,  fomentar  les  actituds  de 
respecte en la prevenció dels  accidents en l’àmbit  de la seguretat  viària i 
educació.  Al  mateix  temps,  indicar  que  dins  l'àmbit  de  règim local,  la  llei 
7/1985 de 2 d'abril reguladores de les bases del règim local, al capítol III xerra 
de  les  competències  del  municipi  i  concretament  l'article  25.2  esmenta  el 
trànsit , estacionament de vehicles i mobilitat, així com el transport col·lectiu 
urbà.

2.- El carrer, que en el seu horari d'entrada i recollida d'escolars només té una 
direcció, resulta que l'espai on haurien d'aparcar momentàniament els pares, 
el més proper a l'entrada del centre perquè els seus fills baixin o pugin dels 
cotxes,  estan  ocupades  per  vehicles  d'algun  veí  i  majoritàriament  pel 
professorat, eliminant la possible zona adequada per a això, ocasionant que 
els alumnes s'han de baixar al mig del carrer, ocasionant petites retencions i 
un possible accident al córrer dels més petits. Al nostre parer i analitzada la 
situació, sense tenir coneixements profunds de regulació urbana, seria més 
convenient canviar el permís d'estacionament a la vorera contrària a l'actual, 
a fi  que els alumnes es baixin directament a la vorera propera al  centre i 
evitar creuar la calçada.

3.-  Sol·licitar,  reservar  i  senyalitzar  a  la  zona  més  propera  a  l'entrada  del 
centre,  que  els  professors,  majoritàriament,  aparquin  en  zones  més 
allunyades del centre escolar i permetin almenys 50 metres perquè els pares 
puguin  aparcar  momentàniament  al  costat  de  la  vorera  augmentant 
considerablement la seguretat de tots.

4.- Promoure a tot el carrer, ja que a l'entorn és més difícil, però seria l'ideal, 
el  concepte  de  kiss  & ride  perquè  els  alumnes  puguin  accedir  els  darrers 
metres a peu, bici o monopatí.

5.- Instal·lar a la porta principal una barrera metàl·lica d'almenys 4 metres de 
longitud  per  impedir  que  els  alumnes  amb  l'ímpetu  de  sortir  del  centre 
escolar,  travessin  de  la  vorera  directament  a  la  calçada,  a  fi  d'evitar 
atropellaments dels estudiants.

Si ho desitgen hi ha vídeo sobre això per a la seva anàlisi.»
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La sra. Verdú diu que en primer lloc vol saludar al Batle de Palmanyola. Explica que la 
moció no vol ser intrusiva amb les competències de l’ELM.

La sra. Bujosa d’EOB diu que votaran a favor. Entenen que els quatre primers punts els 
hauria d’assumir l’ajuntament de Bunyola i el cinquè Palmanyola.

La  sra.  Pujol  d’EOB  diu  que  estan  totalment  d’acord  amb  la  moció  i  vol  agrair 
l’organització de les famílies.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi agraeix la bona voluntat de la sra. Verdú però explica que 
les competències, avui, estan cedides a l’ELM i és allà on s’hauria de dirigir la proposta. 
Tant l’APIMA com la direcció del centre estan dins el programa Stars de la DGT, on es 
regula  aquest  tema.  Tot  és  millorable  però  ja  s’està  dins  un  programa  que  regula 
aquestes situacions. Convida a què la proposta es presenti davant l’ELM.

El  batle  diu  que també entén que la competència  és de l’ELM. Intentaran  millorar  la 
situació amb presència policial.

La sra.  Verdú  dóna les gràcies a tothom pels distints punts de vista.  VOX només té 
representació a l’Ajuntament de Bunyola però faran arribar una còpia a l’ELM.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és rebutjada amb el següent resultat:

Vots a favor 5: EOB, PSIB-PSOE i VOX 
Vots en contra 6:. PP i SOMavi-El Pi.

13.  EXPEDIENT  2377/2024.  GRUPS  POLÍTICS  –  MOCIÓ  GRUP  MUNICIPAL  VOX 
RELATIVA AL DETERIORAMENT DE LA IMATGE DE BUNYOLA EN EL TRAJECTE DEL 
FERROCARRIL DE SÓLLER.

Per part de la sra. Verdú de VOX es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Com bé és sabut, el ferrocarril de Sóller és imatge icònica de Mallorca i més 
en concret de la faceta turística, al seu pas pel nostre encantador municipi al 
llarg de la seva via fèrria té diverses parades anomenades algunes com a 
baixadors, aquests es troben en estat d'abandonament des de fa més de 10 
anys, serigrafiats amb grafitis i pintades al complet, donant una imatge als 
viatgers que disfruten amb els nostres paisatges naturals i que, amb aquestes 
imatges, no correspon al nostre caràcter de tradició i poble obert al turisme de 
qualitat i de muntanya.

Des del nostre grup ens hem posat en contacte telefònicament i personalment 
a les oficines del ferrocarril  de Sóller, per donar a conèixer aquestes greus 
deficiències,  a  la  qual  cosa  ens  han  remés  a  un  simple  correu  sense 
permetre'ns cap reunió amb algun responsable de les seves infraestructures.

Basant-nos  en  la  llei  LLEI  4/2014,  DE  20  DE  JUNY,  DE  TRANSPORTS 
TERRESTRES I MOBILITAT SOSTENIBLE DE LES ILLES BALEARS1 (BOIB núm. 88, 
de 28 de juny de 2014 en la qual detalla específicament que el ferrocarril de 
Sóller  a  causa de les seves qualitats  especifiques són els  ajuntaments  els 
organismes autoritzats perquè puguin dur a terme les oportunes diligències o 
sancions que creguin oportunes al respecte).

PROPOSTA D'ACORD C
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1.- Sol·licitem que s'enviï un comunicat al respecte a FFCC de Sóller S.A., per 
que compleixin la normativa i reparin els defectes i la imatge als baixadors 
necessaris.»

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que per part seva estan totalment d’acord, però hi 
afegirien que s’ha de donar  trasllat  a la Conselleria encarregada de la concessió  del 
Ferrocarril  de  Sóller  perquè  en  quedi  constància,  és  una  empresa  privada  amb  una 
concessió pública.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat, afegint el 
punt número dos proposat per SOMavi-El Pi, quedant de la següent manera:

PROPOSTA D'ACORD

1.- Sol·licitem que s'enviï un comunicat al respecte a FFCC de Sóller S.A., per 
que compleixin la normativa i reparin els defectes i la imatge als baixadors 
necessaris.

2.-  Donar  trasllat  del  present acord a la Conselleria  d’Habitatge,  Territori  i 
Mobilitat del Govern Balear.»

14.  EXPEDIENT  2378/2024.  GRUPS  POLÍTICS  –  MOCIÓ  GRUP  MUNICIPAL  VOX 
RELATIVA AL COMENÇAMENT DE LES OBRES DE LA RESIDÈNCIA DE MAJORS A SA 
COMA.

Per part de la sra. Verdú de VOX es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

S'ha començat recentment l'obra de la Residència de Majors a la urbanització 
de Sa Coma sense cap informació prèvia als veïnats de la zona i el malestar 
general  ha  estat  molt  elevat.  El  primer  dia  varen  col·locar  contenidors 
d'oficines fora dels límits de l'obra, 5 en total, en plena calçada, a la qual cosa 
el nostre coordinador del grup parlamentari de Vox a Bunyola es va presentar 
immediatament a l'obra indicant als responsables de l’obra que no estaven 
autoritzats per a això.

La seva contestació va ser que tenien autorització de la junta gestora de la 
urbanització a través de la gestoria que gestiona la urbanització. De seguida 
es va recaptar informació al respecte i va ser quan una integrant de la junta 
va negar tal autorització, indicant que el Sr. Carles Bona, havia donat la seva 
autorització sense consultar als altres integrants de la junta. El resultat va ser 
que van recol·locar els contenidors on correspon, dintre dels límits del solar de 
10.000 m.

Davant la quantitat  de interrogants de veïns en relació al projecte final,  la 
desídia de l'ajuntament a la informació pública, i a la vista dels més de 200 
veïns de la urbanització feim aquesta proposta:

PROPOSTA D'ACORD

1.- sol·licitem que l'autoritat competent de l'ajuntament doni públicament una 
explicació  detallada  de l'obra,  els  seus terminis  i  el  més important,  el  pla 
d'actuació fora del perímetre pel que fa a la connexió de les preses d'aigües 
fecals i pluvials, en no tenir encara la recepció de la urbanització en regla per C
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part  del  consistori,  l’ajuntament  o  l'entitat  que  designi,  ha  de  donar  les 
informacions públiques oportunes als veïns d'aquest municipi.»

La sra. Verdú diu que vol afegir que, per dur a terme les obres, ja han fet una connexió a 
l’aigua potable i que l’ajuntament va fer un bàndol explicant que l’aigua només era per 
consum humà. Entenen que aquestes obres no han de fer ús de l’aigua potable i, a més, 
volen estar informats del que succeeixi al respecte. 

La sra. Bujosa d’EOB proposa afegir un segon punt que digui:

2. Que els responsables polítics de l’ajuntament informin de l’estat de les converses amb 
carreteres del  Consell,  per tal  de poder donar  solucions als problemes de trànsit  que 
actualment hi ha en aquesta zona i possibles solucions, per tal d’aprofitar les obres per 
solucionar un problema cada cop més manifest.

La sra. Verdú diu que tot el que sigui millorar les obres i la situació de la carretera els 
sembla bé. 

La sra. Payeras del PP diu que des de l’ajuntament no s’ha fet cap comunicat, ja que les 
obres són de la Conselleria d’Afers Socials i no és competència de l’ajuntament, però si 
que demanaren a l’empresa que presentés el pla de treball. Encara no l’han rebut. 

La sra.  Verdú diu que els  veïnats  no tenen accés a aquest pla,  per aquest  motiu  ho 
demanen a l’ajuntament. 

La sra. Payeras diu que tot d’una que el rebi els ho comunicarà. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és rebutjada amb el següent resultat:

Vots a favor 5: EOB, PSIB-PSOE i VOX 
Vots en contra 6:. PP i SOMavi-El Pi.

15. EXPEDIENT 2382/2024. PSIB-PSOE – MOCIÓ RELATIVA AL RECONDICIONAMENT 
DE LA RODONA QUE CONNECTA ELS CARRERS COSTA I LLOBERA I RAMON LLULL.

Per part de la sra. Orell del PSIB-PSOE es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

● Fa uns anys, els carrers Ramon Llull i Costa i Llobera, que connecten la Ma-
2020 amb el camí del Garrigó i que condueix a la Comuna de Bunyola, eren de 
doble  sentit.  És  per  aquest  motiu  que  la  seva  configuració  passava  per 
construir una rotonda amb un fanal en el seu centre.
● Des de fa més de deu anys, ambdós camins són d’un sol sentit; i l’efecte 
dissuasori i de regulació del trànsit de la rotonda ha quedat obsolet.
● A més, es tracta d’una zona amb poca il·luminació; i resulta un perill, donat 
també l’estat deficient de les seves voravies.
● El  poble  de  Bunyola  es  troba  amb  carències  de  llocs  d’aparcament, 
provocant grans destorbs al veïnats.

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. L’Ajuntament de Bunyola acorda procedir a la eliminació de l’anomenada 
rotonda  i  habilitat  l’espai  resultant  amb  llocs  d’aparcament  de  cotxes  en 
bateria. C
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2. Millorar la il·luminació d’aquesta zona.
3. Contemplar la reforma de les voravies del carrer Costa i Llobera, així com el 
de Jaume I.»

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que estan completament d’acord i proposen afegir un 
quart punt en relació a què l’ajuntament ho tendrà en compte de cara als pressupostos 
de l’any que ve, per tal de dotar de partida econòmica aquesta obra. 

La sra. Orell diu que només es tractaria d’afegir dues faroles. No tenen gens de llum, se’n 
dugueren els fanals i no els han tornat a posar. 

La sra.Bujosa d’EOB diu que és una acció necessària pels veïnats. Si s’ha d’esperar al 
pressupost de l’any que ve, ara es veu el fet d’haver llevat partides d’inversions reals. 
Aquest fet es repetirà en altres ocasions. No entenen molt bé que s’hagin d’allargar els 
terminis però és una proposta de l’equip de govern. Així i tot votaran a favor.

El sr. Ballester diu que donen la volta a les coses. L’equip de govern està d’acord amb la 
proposta. Si no haguessen presentat al·legacions als pressupostos tal vegada seria més 
fàcil. Hi ha unes actuacions que es poden fer; eliminar a rodona, pintar ratlles.... però la 
part elèctrica és una altra qüestió.

La sra. Bujosa diu que no té res a veure amb les al·legacions al pressupost. És el seu 
deure, han tengut 15 dies.

El sr. Ballester diu que la publicació que s’ha fet dels pressuposts és idèntica a la que ha 
fet EOB els darrers 8 anys. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat.

16.  EXPEDIENT  2383/2024.  PSIB-PSOE  –  MOCIÓ  RELATIVA  A  LA  COL·LOCACIÓ 
D’UNA PÈRGOLA AL PARC DE SANTA CATALINA THOMÀS.

Per part de la sra. Orell del PSIB-PSOE es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

● El  parc  situat  al  carrer  de  Santa  Catalina  Thomàs,  just  damunt  de 
l’aparcament municipal, presenta una deficiència de cara als mesos de més 
calor: no conta amb un espai que ofereixi ombra a les famílies que en fan un 
ús.

● La calor residual  de l’estiu fan de l’espai  quasi  impracticable  durant  els 
mesos en els quals els infants no tenen jornades lectives.

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. L’Ajuntament de Bunyola acorda procedir a la col·locació d’una pèrgola o 
derivats (tendal o una estructura que complesqui aquesta finalitat) per així 
evitar l’exposició a la calor.»

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que ja està encomanada.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. C
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17.  EXPEDIENT  2381/2024.  PSIB-PSOE –  MOCIÓ  RELATIVA  A  LA MILLORA DEL 
FERM DEL TRAM QUE UNEIX LA CARRETERA DE SÓLLER FINS EL BAIXADOR DEL 
TREN DE SÓLLER DE CAUBET.

Per part de la sra. Orell del PSIB-PSOE es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

● En resposta a una pregunta del Grup Socialista, el Consell de Mallorca ha 
confirmat  que el  tram del  camí  de  Caubet  que  condueix  a  l’Hospital  Joan 
March, des de la Carretera de Sóller fins a les vies del tren, és de titularitat 
municipal.
S’adjunta la dita resposta al final d’aquest escrit.

● Es tracta d’un vial que suporta una gran quantitat de trànsit de vehicles de 
motor:  treballador  de  l’Hospital,  visitants,  ambulàncies  i  vehicles 
d’emergències  que  necessiten  comptar  amb  unes  òptimes  condicions  de 
circulació  sense  patir  alteracions  que  puguin  afectar  a  la  seguretat  i/o 
benestar dels pacients traslladats.

● El fet que fins ara no es tingués constància de la titularitat d’aquest tram ha 
provocat un important dèficit de manteniment que afecta al ferme de la via, 
els marges i la senyalització viària.

● El punt més delicat és el pont del torrent, molt estret, que genera conflictes 
entre els cotxes i camions que s’acosten en una i altra direcció, en no quedar 
clar la prioritat del pas.

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. L’Ajuntament de Bunyola acorda procedir al manteniment integral del camí 
de Caubet que condueix a l’hospital Joan March, des de la Carretera de Sóller 
(MA-11) fins a les vies del tren, que és de titularitat.

2. Aquest manteniment inclourà les millores del ferm de la via, els marges i 
totes les accions necessàries.

3.  Es posarà especial  esment en la reparació  i  millora del  pont  damunt  el 
Torrent,  incorporant  senyalització  que indiqui  clarament  la  prioritat  de  pas 
dels vehicles.

4. S’establirà una limitació de velocitat en aquest tram ja que, encara dutes a 
terme  les  millores  plantejades  en  aquesta  proposta,  es  tracta  d’un  tram 
perillós i en el que s’han succeït accidents.»

La sra. Verdú de VOX  diu que està d’acord amb la proposta. Troba que s’ha de demanar 
algun tipus d’ajut al CIM.

La sra. Bujosa d’EOB diu que ells sempre han proposat exigir al CIM o al Govern ajuda, ja 
que és una carretera que condueix a un hospital públic que dóna servei a tota la illa.  
Insten a seguir fent feina perquè al CIM o el Govern ajudin.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

C
od

i V
al

id
ac

ió
: C

2P
LF

J9
TD

3T
AK

P5
4R

XW
KZ

K3
D

S 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

un
yo

la
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
5 

de
 2

2 



Vots a favor 3: PSIB-PSOE  i VOX
Vots en contra 1: SOMavi-El Pi
Abstencions 7: PP, SOMavi-El Pi i EOB.

18.  EXPEDIENT  2389/2024.  GRUPS  POLÍTICS  –  MOCIÓ  GRUP  MUNICIPAL  EOB 
RELATIVA A LA DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DIMISSIÓ LE SENNE.

Per part de la sra. Bujosa d’EOB s’explica que és una moció conjunta d’EOB i PSIB-PSOE i 
passar a llegir la proposta, que literalment diu:

«El dimarts 18 de juny de 2024, durant el debat parlamentari  de presa en 
consideració de la derogació de la Llei  de memòria democràtica a les Illes 
Balears,  promoguda  pel  grup  parlamentari  de  VOX,  el  president  de  la 
institució, Gabriel Le Senne (VOX) va esqueixar un cartell amb fotografies de 
víctimes de la dictadura franquista, Aurora Picornell i Catalina Flaquer, Maria i 
Antònia  Pascual,  i  Belarmina  González,  conegudes  com  les  “Roges  del 
Molinar”,  que  la  vicepresidenta  segona  del  Parlament,  Mercedes  Garrido, 
havia col·locat al seu ordinador personal. L’acte es va produir durant un atac 
d’ira i ràbia impropi d’un president d’una institució com el Parlament de les 
Illes  Balears,  en  el  qual  també  va  tancar  l’ordinador  de  la  vicepresidenta 
violentament. A continuació va expulsar de la cambra la mateixa Mercedes 
Garrido i Pilar Costa, secretària segona de la Mesa del Parlament, sense citar 
cap article  del  Reglament  del  Parlament  de  les  Illes  Balears  que  justificàs 
l’expulsió.

L’actuació  violenta  de  Gabriel  Le  Senne,  impròpia  i  inèdita  a  la  nostra 
institució  parlamentària,  no  pot  quedar  sense  una  resposta  ferma  de  la 
democràcia. Per això, totes les institucions democràtiques, els agents polítics i 
la societat civil haurien de reaccionar contundentment contra aquest acte mai 
vist, violent i inadequat.

La  Llei  de  memòria  democràtica  de  les  Illes  Balears  és  fonamental  per  a 
reconèixer  i  reparar  el  sofriment  dels  qui  varen lluitar  per  la  llibertat  i  la 
democràcia. Aquesta Llei, aprovada per un ampli consens i amb els vots del 
Partit Popular, no només dignifica la memòria de les víctimes del franquisme, 
sinó  que  també  estableix  mesures  de  justícia,  reparació  i  no  repetició, 
essencials per a una societat democràtica i plural. L'aprovació d'aquesta Llei 
va representar un compromís amb la veritat i la justícia històrica, i la seva 
derogació  significa  un retrocés en aquests  avenços.  Amb la Llei  es pretén 
garantir  la  reparació  de  les  persones  que  varen  patir  repressió  durant  la 
Guerra Civil i la dictadura franquista, vetllar pel coneixement i la difusió de la 
història  de  les  Illes  Balears  durant  aquests  períodes  i  rebutjar  qualsevol 
manifestació que suposi un reconeixement del franquisme o una exaltació de 
la sublevació militar, la dictadura franquista o el mateix dictador.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Bunyola adopta el següents acords:

Primer. L’Ajuntament de Bunyola mostra el seu suport i la seva solidaritat a 
les diputades del PSIB i membres de la Mesa del Parlament, la Sra. Mercedes 
Garrido  i  la  Sra.  Pilar  Costa,  que han patit  l’atac  violent  i  desmesurat  del 
president del Parlament.

Segon. L’Ajuntament  de Bunyola reprova l’actuació violenta i  injustificable 
duita a terme pel president del Parlament de les Illes Balears, Sr. Gabriel Le 
Senne, contra la Sra. Garrido i la Sra. Costa, diputades del PSIB i membres de 
la Mesa del Parlament.
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Tercer. L’Ajuntament  de  Bunyola  exigeix  al  Sr.  Gabriel  Le  Senne  la  seva 
dimissió immediata com a president del Parlament de les Illes Balears.

Quart. Si no es produeix la dimissió esmentada al punt anterior, l’Ajuntament 
de Bunyola insta els grups parlamentaris del Parlament de les Illes Balears 
que acordin iniciar els tràmits per a destituir el Sr. Gabriel Le Senne del càrrec 
de president del Parlament de les Illes Balears.

Cinquè. L’Ajuntament de Bunyola referma el seu compromís en defensa de la 
Llei per la memòria democràtica de les Illes Balears i insta que la norma no 
sigui derogada.»

La sra. Verdú de VOX diu que sempre ha defensat separar els càrrecs de regidora i de 
parlamentària, però en aquest cas és fa molt difícil. Va ser testimoni directe dels fets. En 
primer lloc vol donar suport al seu company de partit i president del Parlament. Dir que 
va ser un atac violent li sembla un insult a les víctimes d’atacs violents, no ho va ser en 
cap cas,  no tenia  intenció  de rompre la foto  i  va demanar  disculpes.  Dir  que va ser 
desmesurat tampoc és cert, va estar tres quarts d’hora demanant que es retirés la foto 
perquè la mesa ha de ser neutral. Elles varen dir que retirarien les fotos quan hagués 
intervengut VOX i no ho feren, es negaren a retirar-les. L’actitud no va ser violenta però si 
contundent. Els membres de la mesa han de mantenir la neutralitat. L’ajuntament no te 
competència per exigir res a cap diputat, només pot instar. Els socialistes no han assumit 
que han perdut les eleccions, la qual cosa suposa que això no tirarà endavant perquè no 
tenen majoria. 

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que és una llàstima que no hagi vengut el sr. Luna, qui 
va presentar la moció. Llegeix el següent document:

«Avui ens trobam una vegada més debatent una moció del regidor Joan Luna 
Mateu, del Grup Municipal d’Esquerra Oberta Bunyola. El mateix regidor que 
ha estat reprovat  i demanada la seva dimissió per aquest ple en tres ocasions 
diferents, i, com és habitual en la seva manera d’operar, ell i el seu partit han 
ignorat  completament  la  voluntat  democràtica  d’aquesta  institució.  És 
realment irònic que ara vengui a exigir la dimissió del president del Parlament 
de les Illes Balears, Gabriel Le Senne, per una conducta inapropiada.

És  francament  sorprenent  veure  la hipocresia  i  la  doble  moral  dels  partits 
d’esquerra. Aquí tenim a Joan Luna, que ha estat reprovat repetidament i no 
ha fet  cap pas per acceptar la decisió del  ple,  exigint  als altres el  que ell  
mateix  es  nega  a  fer.  Sembla  que  la  coherència  i  el  respecte  per  la 
democràcia són conceptes que li resulten aliens a ell i al seu partit.

El  dimarts  18  de  juny  de  2024,  durant  el  debat  parlamentari  sobre  la 
derogació  de  la  Llei  de  Memòria  Democràtica,  el  president  del  Parlament, 
Gabriel Le Senne, va tenir una reacció desmesurada trencant un cartell amb 
fotografies de víctimes de la dictadura franquista i tancant l’ordinador de la 
vicepresidenta  segona,  Mercedes  Garrido.  Aquest  acte  va  ser  inapropiat  i 
mereix ser reprovat, però no hem d’ignorar el context en què va ocórrer.

Les fotografies  van ser col·locades deliberadament  per les  membres de  la 
Mesa del Parlament del Partit Socialista, Mercedes Garrido i Pilar Costa, que es 
van negar a retirar-les quan se’ls va sol·licitar. Aquest acte de provocació va 
trencar amb la necessària neutralitat de la seva posició com a membres de la 
Mesa del Parlament i va encendre la reacció que, tot i ser desproporcionada, 
va ser induïda pel seu comportament irresponsable.

La  neutralitat  és  essencial  en  les  nostres  institucions  parlamentàries  per 
assegurar  el  respecte  i  el  bon  funcionament  dels  debats.  Les  accions  de C
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Mercedes Garrido i Pilar Costa, en negar-se a retirar les imatges i mantenir 
una postura provocativa, son igualment reprotxables. No podem permetre que 
els  nostres  representants  utilitzin  la  seva  posició  per  generar  conflictes  i 
desviar l’atenció dels veritables problemes que enfrontem.

La nostra posició és clara: tot i que reprovam l’acció del president Gabriel Le 
Senne, també condemnam la provocació deliberada per part de les membres 
de la Mesa del Parlament del Partit Socialista. No podem permetre que els 
nostres representants a la mesa utilitzin la seva posició per generar conflictes 
i desviar l’atenció dels veritables problemes que enfrontam.

Finalment,  insto  a  tots  els  presents  a  reflexionar  sobre  la  importància  de 
mantenir la coherència i el respecte mutu en les nostres accions i decisions. 
És vital que tots, independentment de la nostra afiliació política, actuem amb 
responsabilitat i acatem les normes i decisions democràtiques.

Per això, tot i que estam d’acord amb la moció en quant a la reprovació de 
l’actuació del President Le Senne, també exigim una revisió i reprovació de la 
conducta de les membres de la Mesa del Parlament que van provocar aquesta 
situació. La democràcia i la justícia han de prevaler per damunt de qualsevol 
interès partidista.

Moltes gràcies.»

La sra. Bujosa d’EOB diu a la sra. Verdú que no hi ha graus de violència, la violència és 
violència. Al Sr. Luna se li va exigir la dimissió, quan ara parlen que no es pot exigir.

El batle demana si poden votar la moció punt per punt.

Després d'haver-se debatut la proposta es decideix votar la mateixa punt per punt, amb 
els següents resultats:

VOTACIÓ PUNT NÚM. 1

Vots a favor 4: EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 1:  VOX
Abstencions 6: PP i SOMavi-El Pi.

VOTACIÓ PUNT NÚM. 2

Vots a favor 8: PP, EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 1:  VOX
Abstencions 2: SOMavi-El Pi.

VOTACIÓ PUNT NÚM. 3

Vots a favor 4: EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 5: PP i VOX
Abstencions 2: SOMavi-El Pi.

VOTACIÓ PUNT NÚM. 4

Vots a favor 4: EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 5: PP i VOX
Abstencions 2: SOMavi-El Pi.

VOTACIÓ PUNT NÚM. 5
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Vots a favor 4: EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 5: PP i VOX
Abstencions 2: SOMavi-El Pi.

19. MOCIONS D’URGÈNCIA.

No es presenta cap moció d’urgència.

B) ACTIVITAT DE CONTROL  

20. DONAR COMPTE DELS DECRETS DE BATLIA.

No hi ha cap dubte per aclarir.

21. DONAR COMPTE DELS ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN LOCAL.

No hi ha cap dubte per aclarir.

C) PRECS I PREGUNTES.

PREGUNTES DE VOX ORALS:

La sra. Verdú diu que té tres preguntes:

- La primera, demana de qui és la competència del manteniment i de la neteja del parc 
infantil de Sa Coma-Es Puig Verd.

- La segona,  el  març del  2023 es va presentar el  projecte per a la creació d’un parc 
fotovoltaic en Es Rafalot. Deia que es plantarien garrovers, plantes aromàtiques, posarien 
una guarda d’ovelles i 50 breques d’abelles. Demana si tenen alguna notícia del projecte.

El sr. Baos del PP diu que tenen la llicència en regla. La previsió és que estigui acabat a  
finals d’any. També té coneixement que es va arribar a un acord sobre que els habitants 
del municipi tendrien dret de preferència per a aconseguir participacions de l’empresa. 

- La tercera, el Govern volia instal·lar un centre per a joves extutelats a ca ses monges.  
Demana si saben res.

La sra. Payeras del PP diu que s’està actuant i de moment no segueix endavant.

PREGUNTES DEL PSIB-PSOE PRESENTADES PER ESCRIT:

1. Es demana a l’equip de govern quin és el protocol per a emergències pel Centre de Dia 
de Bunyola, situat en el carrer Rector Rullan? Hi ha més d’una alternativa d’evacuació del 
centre, en cas que la porta principal (situada a l’anomenat carrer) no estigui disponible?

2. Es demana,  seguint la línia anterior:  quin és el  protocol  d’emergències a la Unitat 
Bàsica de Salut de Bunyola?

La sra. Payeras del PP diu que no existeix. Quan es va construir no era obligat. Cap equip C
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de govern s’ha encoratjat a fer-ho. Aquest edifici comparteix el teatre, la biblioteca i el 
centre de salut, i s’han de tenir en compte distints paràmetres. El teatre comparteix la 
mateixa  entrada  i  això  implica  que  cada  una  ha  de  tenir  una  sortida  d’emergència 
independent.  L’actual  distribució  en  planta  de  l’edifici  no  dona  compliment  a  la 
compatibilitat dels elements d’evacuació. Això implica que s’han de fer entrades distintes 
per cada ús. També s’hauria d’adaptar l’accessibilitat al carrer. S’ha de valorar anul·lar 
l’aparcament de l’entrada principal. En resum, s’hauria de fer un projecte que englobi tot 
l’edifici de manera que es doni compliment a la norma contra incendis. Un projecte que 
implica fer una obra de reforma de tot l’edifici. La seva intenció des del primer moment 
és reubicar el centre de salut en un altre indret.

3. L’ascensor de la Unitat Bàsica de Salut presenta deficiències (segons el cartell que hi 
ha) que s’havien de resoldre el passat mes. El consistori és conscient de si s’han rectificat 
aquestes deficiències?

La sra. Payeras diu que darrerament s’han fet moltes inspeccions perquè dia 1 de juliol va 
entrar en vigor una nova llei,  que implica canvis  en el  funcionament.  L’empresa que 
s’encarrega de la gestió d’aquest ascensor està al corrent des del primer moment i abans 
de dis 5 d’agost quedarà resolt el problema. 

4. El consistori té previst col·locar algun banc més al passeig Antoni Estarelles? Des del 
darrer que hi ha fins al següent (a la plaça) hi ha 500 metres. Des del Grup Municipal 
Socialista  ens  sorprèn  l’escassetat,  quant  a  la  costa  de  s’estació,  en  menys  de  150 
metres, n’hi ha 4; 5 en tota la costa.

El batle diu que, de moment, no el posaran perquè no hi passen ni cotxets d’infants, ni 
persones majors. En tot cas posaran un banc més petit.

5.  Es  demana  a  l’equip  de  govern:  quina  informació  disposa  l’Ajuntament  del  parc 
fotovoltaic que està previst construir-se al Rafalot?

Aquesta pregunta ja ha estat formulada per VOX i la donen per contestada.

PREGUNTES D’EOB PRESENTADES PER ESCRIT:

1. Destinatari: Batle

Els veïns i veïnes del poble continuen amb talls d’aigua de forma regular. D’altre banda,  
en el darrer Ple del mes de maig EOB vam demanar per l’estat de la xarxa d’aigua de la 
zona del Passeig Antoni Estarelles.

Pregunta/es:

1. Quin és l’estat de la xarxa d’aigua actualment?
2. Quines solucions s’han donat pels talls que s’han anat produint?
3. Han detectat alguna problemàtica que faci que la pressió de l’aigua hagi estat inferior 
a la que hauria de ser?
4. Per què no es va tenir en compte la indicació d’EOB
5. Quina previsió tenen per la millora?

El batle diu que avui no hi ha hagut cap tall, ni dilluns ni dimarts tampoc. L’estat de la 
xarxa és el mateix que va deixar l’antic equip de govern. S’estan fent millores puntuals,  
com és la renovació de la xarxa d’aigua potable dels carrers Collidores d’oliva, Creu, Sant  
Mateu i Església, que no estava contemplat en el projecte de clavegueram i pluvials dels 
mateixos carrers que s’estava executant.  També han canviat  unes bombes del  carrer 
d’Orient,  que pugen aigua al Carreró de Sa Comuna. El mes de maig es varen donar 
compte d’una pèrdua de pressió en el Passeig Antoni Estarelles i, seguint indicacions dels 
tècnics, varen tancar els extraradis i veren que va millorar el subministrament.  Varen C
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veure que hi havia un consum excessiu a les zones rústiques, especialment a Son Serra. 
Varen contractar  una  empresa  especialitzada  en  detecció  de  fuites  i  dia  20  de  juny 
trobaren una fuita bastant grossa en el passeig Antoni Estarelles, que va ser reparada el 
mateixa dia. A partir d’aquí no hi ha hagut més talls. Ells segueixen les indicacions dels 
tècnics. Tenen previstes millores, com per exemple el canvi de canonada a s’Extremera i 
a l’Hospital Joan March, mitjançant una subvenció.

2. Destinatari: Regidor Delegat d'esports, Recursos Humans i Comunicació

Tenint en compte la publicació de dia 1 de juliol de 2024, s'informava de l’inici de les obra 
de desmuntatge del sòl actual de la pista del poliesportiu municipal.

Pregunta/es:

1- Quina data està previst l’inici de les obres?
2- Per quin motiu s’ha donat aquest retard?
3- Quines conseqüències pot produir aquest retard?
4- Quines alternatives d’espai es preveuen per dur a terme les activitats esportives en 
cas que el retard afecti a l’inici de la temporada d’activitats esportives.
5- Per què no obren l’espai de les pistes per l’escola estiu mentre no s’iniciïn les obres i 
així els infants podran tenir més espai durant les hores d’escola d’estiu.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que les obres varen començar dia 1 de juliol. No hi ha 
cap retard i no hi ha cap alternativa prevista perquè les obres s’acabaran abans de l’inici 
de la temporada d’activitats esportives. No es pot obrir l’espai a l’escola d’estiu perquè 
l’empresa adjudicatària ja té les claus i és la responsable de tot el que passi a dins aquest 
espai. 

3. Destinatari: Regidora Delegada de Serveis Socials, Gent Gran i Associacions.

Hem pogut veure a través de les publicacions a les xarxes socials que s’han iniciat les 
obres per la residència de Sa Coma.

Pregunta/es:

1. Ens poden explicar com estan anant dites obres?

La sra. Payeras del PP diu que les obres han començat fa poc, que ella va demanar el pla 
de treball a l’empresa adjudicatària i que encara no l’ha rebut. Tot d’una que arribi els hi  
farà arribar.

4. Destinatari: Delegat de Sostenibilitat, Circularitat i Medi Ambient, Turisme, Comerç i 
Nuclis.

A iniciativa d’EOB es va aprovar, al Ple de l’Ajuntament de Bunyola, instar al Govern de 
les  Illes  Balears,  mitjançant  el  Consorci  de  Transports  de  Mallorca,  a  treballar  per 
estendre la línia L343 de Santa Eugènia – Santa Maria cap al municipi de Bunyola.

Pregunta/es:

1. S’han reunit amb la Conselleria Mobilitat per iniciar la proposta de la nova línia de bus?
2. En cas que no s’hagin reunit tenen prevista alguna reunió en les properes setmanes?
3. En cas que s’hagin reunit tenen data per iniciar la nova línia de bus del TIB?

El sr. Ripoll de SOMavi-El Pi diu que ell no duu l’àrea de mobilitat i pensa que la pregunta  
està mal dirigida. Ell no la pot contestar perquè ho desconeix. C
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La sra. Payeras del PP diu que ella està en contacte amb la Conselleria pel tema del PAC 
de Santa Maria. Juntament amb Palmanyola volen aconseguir un PAC a Bunyola, ja que es 
demanen set  mil  targetes  sanitàries  per  tenir-lo  i  com que Palmanyola  i  Bunyola  no 
figuren com a un sol nucli a aquests efectes, s’han posat d’acord Palmanyola i Bunyola 
per demanar-ho conjuntament, ja que entre els dos si que arriben a les set mil targetes. 
Pel que fa al transport, han fet gestions, ja que si als bunyolins els pertoca el PAC de 
Santa Maria, hi hauria d’haver un transport públic per arribar-hi. Des de la Conselleria han 
dit que posaran uns transport de cap a Santa Maria.

La sra. Serralta del PP diu que ella també va fer gestions amb el consorci de transports 
demanant que l’autobús de Bunyola arribés fins al Festival Park i, des d’allà, poder anar 
cap a Palma o cap a Santa Maria. Encara espera resposta.

5. Destinatari: Regidora Delegada de Serveis Socials, Gent Gran i Associacions.
Pregunta/es:

1. Com estan les negociacions amb la Conselleria de Salut per tal d'ubicar el nou centre 
de salut, tenint en compte les dificultats d’accés que s’havia parlat per la seva ubicació a 
Can Gual?
2. En cas que s’hagin produït  reunions amb la Conselleria ens poden informar de les 
conclusions i acords.
3. S’ha pogut clarificar quina quantitat  de la partida pressupostària dels pressupostos 
generals de la CCAA compromesos s’executaran per dur a terme el nou centre de salut i 
com?

Aquesta pregunta ja s’ha contestada.

El sr. Ballester convida tots els assistents a anar a veure el partit de la final de la selecció 
espanyola a l'Eurocopa.

I, sense cap altre assumpte per tractar, el Batle aixeca la sessió, de la qual s’estén la 
present acta i jo com a Secretari, en dono fe.
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